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محمد مهدی گویا:
قارچ سیاه بیماری جدیدی نیست

رییس مرکز مدیریت بیماری های وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: قارچ 
سیاه بیماری جدیدی نیست و در افرادی که 
بیماری های زمینه ای مانند دیابت، نقص ایمنی 
بدن دارند، شایع است. محمد مهدی گویا  افزود: 
»موکورمایکوزیس« یا قارچ سیاه یک عفونت 
قارچی جدی است که فرصت طلب بوده و در 
افراد سالم به ندرت بروز می یابد، این بیماری در 
افرادی که دارای بیماری های زمینه ای بوده و 
خوب درمان نشدند، ایجاد شده و قابل درمان 
است. وی اظهار داشت: همچنین قارچ سیاه در 
افراد مبتلا به کرونا که در بیمارستان به مدت 
طولانی بستری می شوند نیز دیده شده و این 
عفونت از طریق بینی، دهان و چشم وارد بدن 
شده و خوردن غذای آلوده نیز در بروز قارچ 
سیاه نقش دارد. گویا تصریح کرد: این عفونت 
از حدقه چشم به مغز سرایت کرده و می تواند 
ریه ها و دستگاه گوارش را نیز درگیر کند، یکی 
از این علائم حمله قارچی به رگ های خونی 
است که منجر به تشکیل لخته های خون و 
مرگ بافت اطراف آن به دلیل از دست دادن 
خون رسانی می شود. اگر بیماری مغز را درگیر 
کند، در این صورت علایم ممکن است شامل 
سردرد یک طرفه در پشت چشم، درد صورت، 
تب، گرفتگی بینی باشد که به ترشحات سیاه 
و سفید و سینوزیت حاد همراه با تورم چشم 
تبدیل می شود. به گفته وی، همچنین دیگر 
علائم بیماری قارچ سیاه ریوی شامل تب، سرفه 
کردن، درد قفسه سینه و تنگی نفس است 
و می تواند به صورت تاول یا زخم و ضایعات 
پوستی ظاهر و ناحیه آلوده سیاه شود.  رئیس 
مرکز مدیریت بیماری های وزارت بهداشت 
خاطرنشان کرد: تاکنون هیچ مورد مرگ و میر 
ناشی از ابتلا به قارچ سیاه در کشور گزارش 
نشده و با دارو این بیماری قابل درمان است. 
بر اساس گزارش وزارت بهداشت، در یک 
سال گذشته حدود پنج مورد ابتلا به بیماری 
قارچ سیاه در ایران گزارش شده که دو مورد از 
بیماران، جان خود را از دست دادند. همه این 
بیماران دیابتی بودند و درگیری ریویی بالایی 
داشتند. اکنون، مهمترین خطر، کرونا به  دلیل 
کشندگی بالای آن است نه قارچ سیاه و طی 
مدت اخیر هم با توجه به بحران کرونا مصرف 
کورتون به شدت افزایش پیدا کرده که این 
عوامل موجب افزایش بیماران کرونایی مبتلا 

به موکورمایکوزیس شده است.

۵ مزیت اهدای خون 
بسیاری از اوقات می توان جان بیمارانی را که 
در آستانه مرگ قرار دارند، با اهدای خون نجات 
داد؛ اما دانستن این موضوع نیز حائز اهمیت 
است که اهدای خون نه تنها به نجات جان 
انسان ها کمک می کند بلکه فواید سلامتی 
خاصی نیز برای فرد اهداکننده دارد. هر ساله، 
روز جهانی اهدای خون همه ســاله در روز 
۱۴ ژوئن )۲۴ خرداد( گرامی داشته می شود؛ 
هدف از گرامیداشت این روز افزایش آگاهی 
مردم در خصوص نیاز به اهدای منظم خون 
است تا بتوان موجودی خون سالم و محصولات 
آن را برای بیماران نیازمند افزایش داد. این 
روز همچنین موقعیتی برای سپاسگزاری 
از اهداکنندگانی است که داوطلبانه و بدون 
هیچ چشم داشتی خون خود را برای نجات 
زندگی افراد اهدا می کنند. بزرگداشت این روز 
همچنین می تواند موجب تشویق افراد دیگری 
شود که به منظور داوطلب شدن برای اهدای 
خون خود مردد  هستند. طبق گزارش سازمان 
بهداشت جهانی، تزریق خون بالقوه می تواند 
جان چند نفر را نجات دهد، اما بسیاری از 
اوقات بیمارانی که نیاز به تزریق خون دارند، به 
راحتی به خون ایمن و سالم دسترسی ندارند. 
بسیاری از اوقات بیماران مبتلا به بیماری های 
خطراناک را می توان با اهدای خون نجات داد 
اما همچنین باید به این موضوع نیز واقف بود که 
اهدای خون نه تنها به نجات جان انسان کمک 
می کند ، بلکه دارای مزایای سلامتی خاصی 
نیز برای فرد اهدا کننده است. در این گزارش 
به پنج فایده اهدای خون برای فرد اهداکننده 

اشاره می شود.
 کاهش وزن

اهدای خون به موقع به کاهش وزن کمک 
اندام در  می کند و موجب بهبود تناسب 
بزرگسالان می شود. به گفته محققان دانشگاه 
کالیفرنیا، اهدای یک پیمــانه خون یعنی 
۴۵۰ میلی لیتر به بدن کمک می کند تا حدود 
۶۵۰ کالری بسوزاند. اما نباید اهدای خون را به 
عنوان یک برنامه کاهش وزن تصور یا تشویق 
کرد. مشاوره با پزشک قبل از اهدای خون 
برای جلوگیری از هرگونه مشکل سلامتی 

ضروری است.
 پیشگیری از هموکروماتوز

اهدای خون می تواند خطر ابتلا به هموکروماتوز 
را کاهش دهد یا از ابتلا به این بیماری جلوگیری 
کند؛ هموکروماتوز، وضعیتی است که بر اثر ابتلا 
به آن جذب آهن بیش از حد توسط بدن صورت 
می گیرد. اهدای منظم خون ممکن است باعث 
کاهش اضافه بار آهن در خون شود ، از این رو 
اهدای خون برای افراد مبتلا به هموکروماتوز مفید 
است. با این حال ، اطمینان از رعایت استانداردهای 
اجباری معیارهای صلاحیت اهدای خون، توسط 

اهدا کننده مبتلا به هموکروماتوز ضروری است.

رئیس مرکز ملــی خشکســالی و مدیریت بحران سازمان 
هواشناسی ضمن تشریح آخرین وضعیت بارش ها در کشور 
گفت: احتمال می رود که بارش ها در پاییز ۱۴۰۰ دیرتر از زمان 
نرمال آغاز شود. از این رو دوره خشکسالی طولانی خواهد بود. 
احد وظیفه با اشاره به اینکه از ابتدای مهرماه تاکنون در کشور 
حدود ۱۳۰ میلیمتر بارش داشته ایم، اظهار کرد: این میزان 
نسبت به میانگین بلند مدت کشور بیش از ۴۰ درصد کمتر 

است.
 کاهش ۵۰ تا ۸۵ درصدی بارش ها 

وی با بیان اینکه درحال  حاضر با کاهش جدی میزان بارش ها 
در استان های مختلف کشور روبه رو هستیم، تصریح کرد: در 
استان هایی مانند هرمزگان، سیستان و بلوچستان، فارس، 
کرمان، خراسان رضوی و خراسان جنوبی کمبود بارش ها بین 
۵۰ تا ۸۵ درصد گزارش شده است. از سویی دیگر در غرب و 
جنوب غرب کشور در استان های کردستان، کرمانشاه، ایلام، 
لرستان و چهارمحال و بختیاری نیز کاهش بارش ها کاملا 

محسوس است. وظیفه ادامه داد: برای مثال میزان بارش نرمال 
استان کرمانشاه سالانه ۴۸۰ میلیمتر است اما این استان 
تاکنون تنها ۵۰ درصد بارش سالانه خود را دریافت کرده است. 
به این نکته باید توجه کنیم که استان های غربی و جنوب غربی 
کشور از نظر بارش چشمه های ایران هستند و سالانه حدود 
۷۰۰ میلیمتر بارش دریافت می کنند که بخش قابل توجهی 
از بارش سالانه کشور است اما متاسفانه طی سال آبی جاری 

اوضاع در این استان ها خوب نیست. 
 تاثیر کاهش بارش ها بر رودخانه ها

رئیس مرکز ملی خشکسالی و مدیریت بحران سازمان 
هواشناسی با اشاره به اینکه کاهش بارش ها اثری جدی روی 
آورد رودخانه ها گذاشته است، گفت: درحال  حاضر تنش آبی در 
بسیاری از استان ها به ویژه استان های جنوبی مانند خوزستان 
محسوس است علاوه بر این بارش برف در ایران طی زمستان 
نیز بسیار کم و از سویی دیگر دمای هوا بالاتر از حد نرمال بود. 
از این رو ذخایر برف کاهش یافت و آورد رودخانه ها نیز نسبت 

به سال گذشته کاهش پیدا کرد. به گفته وی بر اساس اعلام 
وزارت نیرو ذخایر سدها نیز در کشور وضعیت خوبی ندارد 
و در برخی از مناطق آب پشت سدها نسبت به سال گذشته 
حدود ۴۰ درصد کمتر شده است. بر این اساس تالاب ها و 
دریاچه های کشور نیز شرایط خوبی ندارند. با تمامی این ها 
نیاز است که مسئولان از تمامی روش های مدیریت منابع آبی 
در کشور استفاده کنند. کشت تابستانه نیز در استان ها متوقف 
شود. وظیفه تاکید کرد: مردم نیز باید بیشترین صرفه جویی 
را انجام دهند چرا که درحال  حاضر هیچگونه تعارفی نداریم 
و آب نیست. در بسیاری از مناطق نیز محدودیت منابع آبی 

شدید است.
 تابستانی گرم پیش رو است

رئیس مرکز ملی خشکسالی و مدیریت بحران سازمان 
هواشناسی در بخش دیگری از صحبت های خود با بیان اینکه 
دمای هوا در بهار ۱۴۰۰ حدود دو تا سه درجه بیشتر از میانگین 
بلند مدت کشور بوده است، تصریح کرد: پیش بینی می شود که 
دمای هوا در تابستان نیز کماکان بیشتر از میانگین بلند مدت 
باشد البته بی هنجاری دمایی در نیمه غربی ایران بیشتر خواهد 
بود و انتظار داریم که دمای هوا در استان هایی مثل کردستان، 
آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی، زنجان و... حدود یک تا دو 
درجه سانتیگراد بیشتر از میانگین بلند مدت باشد. وی با اشاره 
به اینکه دمای هوا در دامنه های جنوبی البرز ازجمله تهران 
طی تابستان حدود یک تا ۱.۵ درجه سانتیگراد بیش از نرمال 
پیش بینی می شود، گفت: در نیمه شرقی کشور نیز دمای هوا 
طی تابستان در محدوده نرمال و در برخی مناطق یک درجه 
بالای نرمال خواهد بود. بر این اساس دمای هوا در جنوب شرق 
ایران و سیستان و بلوچستان نیز در محدوده نرمال پیش بینی 
می شود. وظیفه در پایان اظهار کرد: بر اساس مدل های اقلیمی 
پیش بینی می شود که بارش ها در پاییز ۱۴۰۰ دیرتر از زمان 
نرمال آغاز شود. از این رو انتظار داریم که دوره خشک طولانی 
را در پیش داشته باشیم البته درحال ح اضر این موضوع در 
حد احتمال است و طی یکی دو ماه آینده با قطعیت بیشتری 

می توان در این خصوص نظر داد.

رئیس مرکز ملی خشکسالی و مدیریت بحران سازمان هواشناسی:

بدون تعارف هشدار می دهیم ، »آب نیست«
توقف چاپ تمام دفترچه ها از اول تیرماه

بستری در بیمارستان ها فقط با کد ملی 
سرپرست اداره کل بیمه سلامت استان تهران با اشاره به 
زمانبندی صورت گرفته در توقف چاپ دفترچه های بیمه که 
از فروردین امسال کلید خورد و تیرماه نیز به صورت کامل در 
تمام پنج صندوق بیمه ای این سازمان بیمه گر، حذف می شود، 
در عین حال فرآیند دریافت خدمات به صورت الکترونیکی در 
بخش سرپایی و بستری را تشریح کرد. سیده مریم حسینی 
در نشست خبری شورای اطلاع رسانی با تبریک دهه کرامت، 
گفت: مساله اساسی این روزها مربوط به نسخه نویسی 
الکترونیک است. نسخه نویسی و نسخه پیچی الکترونیک 
بر اساس قانون برنامه ششم توسعه و قانون بودجه ۱۳۹۹ و 
۱۴۰۰ باید انجام می شد و تمام مراکز درمانی مکلف به اجرا 
هستند و نقش نهادهای یاریگر سلامت در این باره مشخص 
است و ان شاءا... تا پایان آبان در تمام مراکز نسخه نویسی و 
نسخه پیچی الکترونیک اجرایی می شود. وی افزود: از دو سال 
قبل سازمان بیمه سلامت این کار را آغاز کرده است و اکنون 
خدمات بستری در کل کشور فقط با ارائه کد ملی و بدون 
دفترچه بیمه انجام می شود. ولی در بخش سرپایی در بخش 
دولتی و خصوصی هم این کار آغاز شده اما چون وسعت تعداد 
خدمات بالا است هنوز کار ادامه دارد و تا پایان آبان ماه تمام 

مراکز به این امر خواهند پیوست. 
 حذف دفترچه بیمه

وی در ادامه اظهار کرد: حدف دفترچه در سازمان بیمه 
سلامت رقم خورد و چون سازمان دارای ۵ صندوق است و 
۷۲ درصد بیمه شدگان ما در صندوق رایگان قرار گرفتند 
که شامل بیمه همگانی و بیمه روستاییان است و از اول 
اردیبهشت صندوق بیمه سلامت همگانی توقف چاپ دقترچه 
داشت و از اول خرداد صندوق روستایی توقف چاپ دفترچه 
داشت و از اول تیرماه هم ۲۸ درصد جمعیت تحت پوشش 
استان تهران شامل صندوق هایی با دریافت سرانه مستقیم 
شامل کارمندان دولت با ۲۲ درصد جمعیت و ۶ درصد مابقی 
یعنی ۳ درصد صندوق ایرانیان و ۳ درصد سایر اقشار شامل 
بنیاد شهید، دانشجویان و... از اول تیر ماه چاپ دفترچه آنها 
متوقف می شود. وی افزود: از ۲ سال قبل نسخه پیچی و نسخه 
نویسی الکترونیک شروع شده است و با توجه به برنامه توقف 
چاپ دفترچه از فرودین ۱۴۰۰ نسخه نویسی پیشرفت خوبی 
داشت و راه جایگزین آن ابزار الکترونیک بود و این ابزارها 
در بخش بستری کامل شده بود. الان و در بخش سرپایی با 
ارائه کد ملی خدمات باید ارائه شود و با توقف چاپ دفترچه 
رشد چشمگیری در ارائه خدمات الکترونیک بخصوص در 
بخش خصوصی داشتیم. وی ادامه داد: در سال گذشته، 
۱۴۰۰ پزشک طرف قراداد داشتیم که الکترونیک خدمت 
ارائه می دهند و در درمانگاه های طرف قرارداد ۵۰۰۰ پزشک 
خدمت ارائه می دهند و با ارائه کد ملی خدمت می دهند. استان 
تهران شرایط متفاوتی دارد و این تفاوت به خاطر پزشکانی 
است که با ما قرارداد ندارند و باید دسترسی داشته باشد و 
نسخه الکترونیک بنویسند؛ لذا در استان تهران شماره همراه 
پزشکان دریافت شد و گروه هایی با پزشکان تماس گرفتند و 
حدود ۴۰۰۰ پزشکی که با ما قرارداد مستفیم ندارند، ثبت نام 
شدند که دسترسی برایشان ایجاد شود و نسخه الکترونیک 
بنویسند. خط قرمز ما ارائه خدمت به بیمه شده است و نباید 

خدمت متوقف شود. 
 مشوق هایی لازم برای پزشکان

حسینی گفت: قبلا پزشک غیر طرف قرارداد نسخه را 
در دفترچه می نوشته و بیمار ویزیت پرداخت می کرده، اما 
الان با حذف دفترچه پزشک غیرطرف قرارداد هم باید وارد 
فضای الکترونیک شده تا بیمه شده بتواند دارو و خدمت را 
به صورت بیمه ای دریافت کند؛ لذا باید همه پزشکان سراسر 
کشور وارد این فضا شوند. کار در تهران سخت تر است چون 
پزشکان بیشتر هستند. اکنون ۴۰۰۰ پژشک ثبت نام کردند 
و حدود ۲۵۰۰ نفر آموزش دیدند. حدود ۱۰۰۰ تراکت تهیه 
کردیم تا پزشکان در مطب نصب کنند و مشخص شود که این 
فرد چگونه خدمات ارائه می دهند و بیمه شده متضرر نشود. 
سامانه ۱۶۶۶ اطلاع رسانی می کند و ما ۲۴ ساعته پاسخگو 
هستیم. وی در ادامه تاکید کرد: برای پزشکان مشوق هایی 
در نظر گرفته شده و مطالبات اردیبهشت ماه پزشکانی که 
الکترونیک نسخه می نویسند پرداخت شده است. مشوق 
دیگر اینکه امسال دو ستون برای تعرفه مشخص شد که یکی 
تعرفه الکترونیک است و ۲۰ درصد اضافه مربوط به تجویز 
الکترونیک است. حسینی ادامه داد: در حال حاضر کار در 
بخش خصوصی دارد خوب پیش می رود و اگر زیرساختی در 
مرکزی نباشد، می شود با سربرگ مرکز خدمت با درج تاریخ 
ویزیت و مشخصات بیمار خدمت به صورت الکترونیک در 
مراکز پاراکلینیک یا داروخانه دریافت کنند. خط قرمز ما ارائه 

خدمات به صورت کامل است  و این یک راه فرعی است. 
 فعالیت سامانه شهروندی غیرحضوری

وی گفت: از فروردین ماه ۱۴۰۰ در کل کشور پیشرفت 
چشمگیری در نسخه نویسی الکترونیک رخ داده که استان 
تهران هم به همین شیوه پیش رفته است. مسئله اصلی این 
است که دو صندوق ما یعنی ۷۲ درصد، بیمه شدگان رایگان 
هستند. اگر دانشگاه ها همکاری بیشتری با ما داشته باشند 
ان شاءا... در خصوص بخش دولتی دانشگاهی سرعت ما بالاتر 
می رود و می خواهیم تا HIS بیمارستان ها زیرساخت لازم را 
دریافت کند از طریق پنل سازمان بیمه گر با ما همکاری کنند 
و خدمت الکترونیک ارائه دهند تا پرداخت های سریعتری 
هم داشته باشند. حسینی افزود: در بخش خصوصی برخی 
از شهرستان های استان تهران مانند پاکدشت، ورامین، 
اسلامشهر، دماوند و فیروزکوه نسخه نویسی کاغذی متوقف 
شده است اما در بخش دولتی دانشگاهی هنوز جای کار 
باقی است و ما همزمان با آماده شدن زیرساخت ها طرح را 
پیش می بریم. حسینی با اشاره به فعالیت سامانه شهروندی 
غیرحضوری گفت: بیمه شده می تواند با کد ملی و شماره 
همراه وارد سامانه شود و احراز هویت شود و عکس تغییر 
دهد، اعتبار دفترچه را تامین کند و... و ان شاءلله متعاقبا 
از طریق اپلیکیشن موبایل هم خواهند توانست این اقدام را 
انجام دهند. به این ترتیب کلیه خدمات سرپایی را می توانند 
رصد کنند. حتی برای بیمه های تکمیلی هم می توانند از این 
سامانه استفاده کنند. همچنین یک سامانه ثبت شکایات نیز 
وجود دارد که ما تقاضای مطالبه گری از شهروندان و بیمه 

شدگان داریم.

»تراموا یک نیاز فوری و حیاتی برای اصفهان است. من 
خیلی دوست داشتم این کار را شروع کنم و زیرساختش را 
آماده کنم، تحقیقات زیادی هم در این باره کردیم و جلسات 
فراوانی با متخصصان درباره اش داشتم، حتی شورای شهر 
اصفهان در این خصوص با کارشناسان، اساتید دانشگاه و ... 
مناظره چالشی و مفصلی داشت اما انگار عده ای دوست ندارند 
این کار در این مقطع در اصفهان انجام شود، به هرحال بدون 
نظر شورای عالی ترافیک و درنظر گرفتن منافع شهر هیچ 
کاری انجام نمی شود«. قدرت ا... نوروزی شهردار اصفهان 
این توضیحات را در پاسخ به سوالی درباره اینکه سرانجام 
تلاش های شما برای راه اندازی تراموا در نصف جهان به کجا 
رسید ارایه داد و در ادامه با تاکید بر اهمیت گنجانده شدن 
تراموا به عنوان یک سرویس حمل و نقلی روی سطح در حمل 
و نقل عمومی این کلانشهر می گوید: »اصفهان نیازمند مترو، 
بی آرتی، اتوبوس برقی و تراموا است. براساس مطالعات از 
دروازه تهران تا دروازه شیراز که یک مسیر پرتردد به ویژه 
برای دانشجویان است، یعنی از سمت دانشگاه صنعتی تا 
دانشگاه اصفهان و علوم پزشکی قصد داشتیم این مسیر را 
راه اندازی کنیم.«  نوروزی در زمان تصدی اش بر مسئولیت 
شهرداری اصفهان در زمینه بهبود زیرساخت های حمل و 
نقل عمومی و بهبود وضعیت روزانه استفاده مردم از حمل و 
نقل عمومی، اقدامات کلیدی و زیرساختی زیادی انجام داد؛ 
توسعه خطوط بی آرتی، خرید بیش از ۱۵۰ دستگاه اتوبوس 
جدید برای اصفهان در شرایطی که کلانشهرهای دیگر موفق 
به این خرید نشدند، اهتمام جدی برای بازسازی اتوبوس ها 
با امضای قرارداد بازسازی هفتصد دستگاه اتوبوس شهری با 
سازمان برنامه بودجه و در نهایت ورود اولین گروه اتوبوسهای 
بازسازی شده به اصفهان، نوسازی هزار تاکسی، تکمیل خط 
یک مترو و آغاز احداث خط دو و همین طور زیرساخت های 
ترافیکی مانند حلقه چهارم حفاظتی از جمله مهمترین این 
اقدامات بوده است. تراموا نیز از همین منظر برای مدیریت 

شهری اصفهان حائز اهمیت است.
 یافتن سرمایه گذار برای احداث تراموا

شهردار اصفهان با اشاره به اینکه برای احداث تراموا 
سرمایه گذار پیدا کردم و تفاهم هم کردیم تصریح می کند: 
»من برای راه اندازی تراموای اصفهان مسیرهای طولانی طی 
کردم. هر یکشنبه ساعت ۷ صبح با متخصصان و کارشناسان 
این حوزه جلسه گذاشتم و پیگیری کردم. اما انگار یک عده 
دوست ندارند این کار انجام شود. این دوست نداشتن ها ممکن 
است به خاطر تشخیص کارشناسی باشد که محترم است، 
ولی من فکر می کنم برخی نخواستنشان مبنای درستی ندارد 
و  ربطی به مباحث کارشناسی ندارد. من با بسیاری در این 
مسئله صحبت کرده ام، مطالعات بسیاری انجام شده و حتی 
با شهردار فلورانس مذاکره کردم چون آنجا شهری است که 
بسیار از تراموا استفاده می شود و یک شهر تاریخی هم هست، 
همین الان با شرکت هیتاچی برای توسعه قرارداد بسته اند و 
برایشان واگن می سازد. کارخانه شان را آنجا برده اند شهردار 
فلورانس به من می گفت که تراموا برای شهری توریستی 
مثل آنجا بهترین وسیله است و از طرفی در مقایسه با مترو 
ارزان تر ساخته می شود. به همین دلیل هم من خیلی دوست 
داشتم این کار را شروع کنم و زیرساختش را آماده کنم.« 
شهردار اصفهان همچنین در ادامه در پاسخ به این سوال که 
اگر شرایط طبق روال پیش می رفت و این مخالفت ها نبود 
به نظرتان چه مقدار از کار را پیش برده بودید اینگونه پاسخ 
داد: »در برنامه من این بود که حداقل ریل گذاری را انجام 
دهم. منتها یک جاهایی که باید همکاری کنند نکردند. یک 
جاهایی می خواستند همکاری کنند نتوانستند. یا افرادی 
مایل به کمک بودند که نشد. افرادی هم واقعا ایستادند که 

اجازه ندهند. یکی از آرزوهایم این بود که این کار انجام شود 
و به شهروندان عزیز هم بگویم که برای انجام این کار از هیچ 
کوششی دریغ نکردم و تا روز آخر که باشم انگیزه ام برای این 
کار کم نمی شود. هنوز هم امیدوارم این کار اتفاق بیفتد. 
امیدوارم یک روز در این شهر از شرقی ترین تا غربی ترین 
نقطه و در جاهایی که امکانش هست تراموا حرکت کند و 
گردشگران و مردم استفاده کنند. امیدوارم بعدا این سیاست ها 

با قدرت ادامه پیدا کند.« 
 تلاش ها ادامه دارد

ماجرای تلاش ها برای احداث تراموا در اصفهان هم راستا 
با دیگر پروژه های بزرگ و مهم شهری بود. یعنی هم زمان با 
نزدیک شدن به بهره برداری ابر پروژه هایی که در این دوره 
از مدیریت شهری اصفهان به بار نشسته بود،  عزم جدی 
برای راه اندازی تراموا نیز جزم شد. قرار بود، عملیات اجرایی 
پروژه تراموا،  حدفاصل میدان جمهوری تا میدان آزادی 
آغاز شود. مطالعات تکمیلی در این زمینه به انجام رسیده 
بود و کارشناسان از این مدل حمل و نقل برای استفاده در 
اصفهان استقبال کرده بودند. از جمله دلایل عنوان شده 
برای احداث تراموا توسط کارشناسان، تقاضای بالای سفر، 
مباحث اقتصادی و فنی و شبکه معابر را می توان برشمرد. 
هرچند عده ای این مدل حمل و نقل را صرفا یک پروژه گران 
و ناشناخته می دانند، اما این قطار سبک شهری، بیش از 
۱۰۰ سال است که در کشورهای اروپایی با بافت قدیمی و 
گردشگری در حال استفاده است و استقبال زیادی هم از 
آن می شود. در اصفهان که سرشار از آثار باشکوه تاریخی 
است، تراموای روسطح می تواند به گردشگران، فرصت و دید 
بیشتری برای گشت و گذار شهری بدهد. به گفته شهردار 
اصفهان، سه مسیر برای ساخت تراموا برای اصفهان انتخاب 
شده بود. یکی از مسیرها از خیابان دروازه تهران به امام 
خمینی)ره(، دوم از دروازه تهران به شهدا و سومین مسیر از 
دروازه تهران به میدان آزادی بود. هدف نوروزی شروع مسیر 
از دروازه تهران به دروازه شیراز و گام دوم نیز از دروازه تهران 
به میدان امام خمینی)ره( است. برنامه ریزی ها انجام شده و 
برای احداث تراموا از پروژه های مشارکتی هم کمک گرفته اند.

  انواع مشارکت در شهرداری
 نوروزی در این باره نیز می گوید: » عنوان مشارکت در 
شهرداری مصادیق متعددی دارد. گاهی از مشارکت با دولت 
تحت عنوان اوراق مشارکت صحبت می شود، یعنی دولت برای 
زیرساخت های اصلی مثل حمل و نقل که الان این کار بیشتر 
در مترو مرسوم است، اوراق مشارکت می دهد و نصفش را اصل 
و سودش را دولت تضمین می کند که بازپرداخت کند. ما به 
صورت کلی در این بخش بسیار موفق بودیم و از همان اول در 
این زمینه متمرکز شدیم و هر سال بین ۵۰۰ تا ۷۳۰ میلیارد 
تومان اوراق مشارکت گرفتیم که مجموع آنها تا الان حدود سه 

هزار میلیارد تومان اوراق مشارکت بوده است. و از همین محل 
در حوزه حمل ونقل به ویژه در زمینه مترو یعنی تقریبا ۹۰ 
درصد را در مترو استفاده کردیم. حدود ۲۰۰ میلیارد هم برای 
خرید ۱۰۰ اتوبوس هزینه کردیم و بخش از زیرساخت های 
بی آرتی مثل دوربین ها را اصلاح کردیم. الان باز هم دنبال 
این هستیم که بتوانیم از اوراق استفاده کنیم. در مشارکت 
با بخش خصوصی هم موفق بودیم. سال ۹۶ میزان مشارکت 
ما ۹۱ میلیارد بود و سال ۹۹ یعنی سومین سال، حدود ۷۰۰ 
میلیارد شده بود که رشد بسیار بالایی بود. به ویژه اینکه با 
قرارگاه خاتم مشارکتی برای ساخت مترو خط ۲ از جبهه غرب 
را آغاز کردیم که به نوبه خودش کار ارزشمندی بود و از طرف 
دیگر با همین قرارگاه در رابطه با تراموا مشارکت اولیه را تفاهم 
کردیم و اگر این تفاهم مسیرش را درست طی کند و با این کار 
منطقی برخورد شود و این تصمیم، نهایی و لازم الاجرا شود 
۲۰ درصد از تراموا را هم قرارگاه خاتم مشارکت می کند که 
یک سرمایه گذاری بزرگ برای ایجاد تراموا است که به نظرم 
در اصفهان واقعا ضروری است. البته این کار همانطور که گفتم 
مخالفانی نیز دارد. اما کسانی که مخالفت می کنند اگر در 
نظرشان تجدیدنظر نکنند و اصفهان را به گونه دیگری نبینند 
و از تجربیات دنیا در این زمینه استفاده نکنند، یقین داشته 
باشند ضرری برای اصفهان خواهد بود که اثراتش را در آینده 
خواهیم دید«.  البته از آن سو مخالفان احداث تراموا، آن را 
پروژه ای بزرگ و نشدنی و بسیار گران و رویایی می دانند و فکر 
می کنند به ثمر رسیدن این پروژه ناممکن است، اما مدیران 
شهری دوره پنجم در اصفهان و به خصوص قدرت ا... نوروزی 
شهردار این شهر بر اساس مطالعات انجام شده این پروژه را 
تحقق پذیر می داند. آن ها میگویند در شرایطی به میدان آمدند 
که حتی انگیزه کافی برای تکمیل خط یک مترو نبود، چرا که 
عده ای بر این باور بودند که تکمیل خط یک، پروژه ای دراز 
مدت و گران است و چهارساله به نتیجه نمی رسد، اما مدیران 
شهری فعلی اصفهان در مدتی کوتاه نه تنها خط یک مترو را به 
سرانجام رساندند بلکه احداث خط دو هم که تا پیش از آن هیچ 
کاری برای آن انجام نشده بود نیز شروع شد و همین حالا هم 
با سرعت بالا و پیشرفتی چشمگیر در حال اجرایی شدن است.

  لزوم توزیع بار ترافیکی
جدا از گردشگر پذیر بودن شهر اصفهان عوامل دیگری مثل 
توزیع بار ترافیکی این کلانشهر و همچنین مساله هوای پاک 
و ایجاد سرویس های حمل و نقل دوستدار محیط زیست از 
دلایل دیگری بود که لزوم احداث تراموای شهری اصفهان را 
بیش از پیش افزایش میداد. اما در تمام این سال ها به دلایل 
مختلف ماجرای احداث تراموا در اصفهان صرفا در حد یک 
پرونده باز نشده باقی ماند. هر چند شهردار کنونی اصفهان در 
سال های تصدی  خود تلاش های بسیاری کرد تا اصفهان را به 

عنوان اولین شهر ایران صاحب تراموا کند. 

شهردار اصفهان از تلاش های خود برای احداث اولین تراموای ایران در نصف جهان می گوید

برای تراموا با شهردار فلورانس هم مشورت کردم


